
 

 

 

 

11 - DECLARACIÓ INSTITUCIONAL PER IMPULSAR LA GESTIÓ URGENT DE L’ARBRAT 
MORT AFECTAT PER LA SEQUERA A LA SERRA DE MARINA DINS DEL TERME 
MUNICIPAL. 
 
El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels/de les 25 regidors/regidores assistents, aprova la 
declaració institucional següent: 
 
“A Catalunya portem tres anys de dèficit hídric, considerat actualment un dels períodes més 
greu des que es tenen registres meteorològics, fa més d'un segle, i amb molta probabilitat 
iniciem el quart any de la sequera. L’abandonament progressiu de la gestió de la fusta als 
boscos catalans ha fet que aquests estiguin saturats de vegetació morta, amb el consegüent 
risc d’incendi forestal. 
 
El terme de Santa Coloma de Gramenet no és una excepció: la muntanya està més seca que 
mai, i part de la vegetació de solell i obaga es va morint, inclosos arbres adults de tota mena, 
sobretot pins. El voluntariat forestal colomenc ja fa dos anys que no planta arbres a la 
muntanya, perquè els plantats fa 3, 4 i 5 anys s'han anat morint majoritàriament per la sequera i 
les calorades (creixents en duració i intensitat). Per la seva banda, l’Ajuntament, amb la 
col·laboració de les escoles i del voluntariat ambiental (ADF la Serralada, CEP...) també ha 
desenvolupat actuacions de repoblació forestal amb espècies arbustives. 
 
A la zona forestal existent dintre del Recinte Torribera (30 Ha.), propietat de la Diputació de 
Barcelona, es detecta també la presència de pins morts o en molt mal estat. Aquesta situació fa 
que, En cas d'incendi, s’incrementi el risc que un foc de capçada s’estengui fàcilment cap a la 
resta de la riera de Can Calvet i el torrent de les Bruixes (que estan cuidats i en bon estat), fins 
arribar als barris de muntanya. 
 
D'altra banda, la gran finca de l'Àrea Metropolitana de Barcelona, que té per eix la pista de la 
Font de l'Alzina i el camí dels Minerals, també mostra arbres morts o en molt mal estat. És la 
més gran del terme, unes 100 Ha, i és limítrof amb zones habitades. 
 
Els experts alerten de l’actual nivell de risc posant com a exemple que, amb la sequedat actual, 
un incendi als Ports de Tortosa-Beseit, amb vent fort de sud, podria afectar de forma important 
diferents comarques de tot el país. És el que s’anomena “incendi de sisena generació” així que 
els terrenys que llavors es cremin, en un futur molt difícilment es podran regenerar, si 
l'escalfament planetari no s'atura. Dit en positiu: els nostres boscos tenen un gran valor que cal 
conservar per a les generacions futures.  
 
És molt de valorar que el nostre Ajuntament hagi fet un conveni de gestió forestal amb 
l'Associació de Defensa Forestal la Serralada de Marina (d’ara endavant, ADF la Serralada) i 
que s’hagin iniciat els treballs de retirada d’arbrat mort. Serà molt útil per a anar gestionant pins 
morts de zones que, puntualment, es vagin prioritzant, però cal ser conscients que la situació 
actual ultrapassa la capacitat de fer-hi front de qualsevol Ajuntament. Per sort, a Santa Coloma 
de Gramenet, la unitat d’acció dels grups municipals i la força de les organitzacions civils ha 
permès superar amb nota les darreres crisis ambientals severes, com ara la MAT (2014) i la 
plaga del tomicus dels pins (2018). 
 
Per tant, també cal que les administracions supramunicipals propietàries de les dues finques 
més grans del terme, que sumen més de la meitat de la nostra muntanya, assumeixin la seva 
responsabilitat i que ho facin de forma urgent. 
 
 
 
 



 

 

 

 

És important la valoració, per part dels serveis tècnics del Consorci del Parc de la Serralada de 
Marina i de l’Ajuntament, dels peus d’arbres afectats pel valor que poden tenir com a matèria 
morta des del punt de vista ecològic i també no activar la construcció de noves pistes sense 
justificació tècnica, mantenint el paper fonamental de la xarxa de pistes actual per la prevenció 
d’incendis. 
 
Per aquests motius, el Ple de la corporació declara els següents acords: 
 
Primer - Sol·licitar a la Diputació de Barcelona, amb la col·laboració del Consorci del Parc de 
la Serralada de Marina i dels serveis tècnics de l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet, a 
intensificar els treballs de gestió de l'arbrat mort i afectat a la finca de Torribera de manera 
urgent l'exercici de 2024.  
 
Segon - Sol·licitar a l'Àrea Metropolitana de Barcelona, amb la col·laboració del Consorci del 
Parc de la Serralada de Marina i dels serveis tècnics de l’Ajuntament de Santa Coloma de 
Gramenet, a gestionar de manera urgent l'arbrat mort i afectat a la seva gran finca de la banda 
nord-occidental del terme de Santa Coloma de Gramenet, l'exercici de 2024. 
 
Tercer - Sol·licitar el Departament d'Acció Climàtica de la Generalitat de Catalunya a què 
habiliti de manera urgent els recursos econòmics i tècnics necessaris per a la gestió de l'arbrat 
mort al terme de Santa Coloma de Gramenet. 
 
Quart - Continuar el treball que l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet, en col·laboració 
amb el Consorci del Parc de la Serralada de Marina i l’ADF la Serralada, està desenvolupant 
per la primera fase de retirada d’arbrat mort afectat per la sequera.  
 
Cinquè - Establir un model de gestió forestal que permeti donar veu i participació a les 
organitzacions mediambientals de la ciutat i comarca, ajustat a la nostra realitat, per millorar la 
gestió de l'entorn mediambiental de la població. En aquest sentit, es crearà una comissió de 
seguiment dels treballs de retirada d’arbrat i gestió forestal amb la participació de grups 
municipals, tècnics i experts.” 


